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ملخص:
المصرفي العلن  فعالية و كفاءة لتقييم المعايةير بعض دراسة تم البحث، هذا في
المصففرفي العلن  فعاليففة و كفففاءة مستوي علي التعرف تم قد فلسطين. و في
للبنففوك، الخارجيففة و الداخلية البيئة تحليل أهمية مدي دراسة تم فلسطين. و في
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و المصففارف، إدارات قبففل من المصرفي للعلن  أهداف وضاع مدى إلي بالضاافة
الصففعوبات علففي التعففرف تم المصرفي. و للعلن  سنويةة موازنة تخصيص أهمية

الوسففائل علففي الففتركيز تففم تصففميمها. كمففا أهميففة و العلنيففة الرسففالة فهم في
العلنففي المجهففود تقييففم إلففي الوصففول بهففدف بينهففا مففن الختيففار و العلنيففة

إدارات لمسففاعدة التوصيات و الحلول عرض تم سبق، ما ضاوء في المصرفي. و
المعوقات. و المشاكل هذه من للتخلص فلسطين في المصارف

ثلث  بإعداد الباحث قام حيث الولية، البيانات علي الدراسة اعتمدت قد و
لعينة الثانية فلسطين، في العاملة المصارف إدارات لجميع (الولي إستبانات
المصارف). هذه لعملء عشوائية لعينة الثالثة و العلن ، وكالت من عشوائية
لقياس الول نموذجين: النموذج بتطويةر الباحث قام سبق، ما إلي بالضاافة

المصرفي. العلن  فعالية لقياس الثاني و المصرفي العلن  كفاءة
و الضعف و القوة نقاط بمعرفة تهتم ل البنوك إدارة أن  البحث نتائج أظهرت و

المصرفي للعلن  أهداف وضاع عدم أن  و التهديةدات، و المتاحة الفرص كذلك
للعلن  سنويةة موازنة تخصيص عدم أن  و فعاليته، و كفاءته عدم إلي يةؤدي

تصميم و تشكيل عدم أن  و كما فعاليته، و كفاءته عدم إلي يةؤدي المصرفي
و المصرفي، العلن  فعالية و كفاءة عدم إلي يةؤدي جيد بشكل العلنية الرسالة

فعالية و كفاءة عدم إلي يةؤدي المناسبة العلنية الوسيلة اختيار عدم كذلك
و كفاءته عدم إلي يةؤدي المصرفي العلن  تقييم عدم أن  و المصرفي، العلن 

البيئة بين متداخلة و قويةة ارتباطية علقة وجود إثبات تم أخيرا فعاليته. و
الرسالة المخصصة، الموازنة المصرفي، العلن  أهداف الخارجية، و الداخلية
ببعضها تتأثر و تؤثر حيث المصرفي العلن  تقييم و العلنية، الوسيلة العلنية،

المصرفي. العلن  فعالية و كفاءة علي يةؤثر مجمله في هذا و البعض
التطبيقي الجانب معطيات ضاوء في توصيات بعدة الباحث تقدم النهايةة، في و

الخارجية، و الداخلية البيئة بتحليل البنوك إدارة تقوم أن  أبرزها من كان  و للبحث
و العملية، و العلمية الطرق اتباع خلل من المصرفي للعلن  أهداف تضع أن  و

لتشكيل اللزمة الخطط تضع أن  و للعلن ، سنويةة موازنة بتخصيص تقوم أن 
العلنية الوسائل أفضل تختار أن  و جيد، بشكل تصميمها و العلنية الرسالة

العلني للمجهود تقييم بعملية تقوم أن  و العلنية، المخصصات لنفاق
المصرفي.

Abstract:

This research attempted to evaluate and point out the level of bank advertising efficiency 

and effectiveness in Palestine. Thus, the research concerned itself with studying the 

importance of external and internal environments, the setting of bank advertising 

objectives and importance of allocating budget in banks. Moreover, the research, in doing 

so, identified the difficulties in understanding banks’ advertising message. It also focused 

on the advertising media selection in Palestine and the evaluation process of bank 

advertising efforts. In the light of this, the research offered solutions and recommendations 

to help banks in Palestine to overcome their obstacles and problems.
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An empirical study was conducted to collect the primary data. The researcher used three 

questionnaires, the first was for bank managements, the second for advertising agencies, 

and the third for clients.

In addition, the researcher has developed two models: the first for measuring advertising 

efficiency, and the second for measuring advertising effectiveness.

The findings of the study show the following: lack of importance of external and internal 

environments contributed to inefficiency and ineffectiveness of bank advertising, lack of 

setting bank advertising objectives contribute to inefficiency and ineffectiveness of bank 

advertising; non-allocation of budget contributed to inefficiency and ineffectiveness of 

bank advertising; inefficiency and ineffectiveness of message formulation contributed to 

ineffectiveness of bank advertising; lack of advertising media contributes to inefficiency 

and ineffectiveness of bank advertising. Moreover, the unavailability of advertising 

evaluation contributed to inefficiency and ineffectiveness of bank advertising. Finally, 

there are significant inter-correlations among the six factors, which influence the 

effixciency and effectiveness of bank advertising.

The research came to the following recommendations: bank management should analyze 

strengths and weaknesses, and opportunities and threats to adapt themselves to the external

and internal environments; bank management should follow scientific methods in setting 

advertising objectives; it should allocate an annual advertising budget; it should set plans 

for their advertising messages; it should choose the appropriate advertising media; and it 

should evaluate bank advertising efforts.
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